

## Final Seminar

### Small ruminant local breeds and sustainable regional development: the challenges in the Mediterranean area Experiences from the DOMESTIC project

**Institut Agronomique Vétérinaire Hassan II, Rabat, Morocco**  
**16– 17 December 2014**

#### Context:

Present the DoMEsTlc results, share experience between research institutions, development agencies, breeders associations etc., involved in small ruminant production in the Mediterranean area, stimulate the discussion on common problems and challenges and contribute to the improvement of collaboration and networking in the region.

#### Tuesday 16.12.14

9:00 – 9:15	Opening -Welcome <i>A. Araba, IAV Hassan II, host partner (MA)</i> <i>Ch. Ligda, DoMEsTlc coordinator (GR)</i>
9:15 – 10:00	Stratégie de développement de la filière ovine dans le cadre du “Plan Maroc Vert” – (S. Tazi, DDFP, <i>Ministry of Agriculture</i> ) Mot d'accueil et présentation de l'ANOC (Président et Directeur Général de l'ANOC)
10:00 – 10:30	<i>Break</i>
10:30 – 13:00	DoMEsTlc: objectives and outcomes ( <i>Ch. Ligda (GR)</i> ) <b>Session 1: Production system and management of resources, chaired by Ch. Ligda (GR)</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Diversity of production systems in Mediterranean area: results from DoMEsTlc case studies (<i>E. Sossidou (GR), A. Lauvie (FR), G. Hadjipavlou (CY), A. Araba (MA)</i>)</li> <li>- La cohabitation des races Beni Gui et Ouled Jellal est-elle conciliable avec le développement durable de l'élevage ovin dans le system pastoral du Maroc oriental (<i>A. Bechchari, MA</i>)</li> <li>- Effet de l'augmentation de la prolificité sur la productivité des troupeaux ovins (<i>I. Boujenane, MA</i>)</li> </ul> Discussion
13:00 – 14:00	<i>Lunch</i>

14:00 – 15:30	<b>Session 2: local breed supply chains and regional development, chaired by A. Araba (MA)</b> Assessing the main characteristics of sheep and goat milk supply chains: Results from the DoMEsTIC Project ( <i>I. Tzouramani, GR</i> ) Chaine de valeur de la filière viande ovine. Cas du Moyen Atlas Oriental ( <i>A. Boughalmi, MA</i> ) How local breeds are distinguished in meat marketing chains - Lessons drawn from trade practices in France, Egypt, Algeria ( <i>J. P. Boutonnet, FR</i> ) Discussion
15:30 – 16:00	<b>Break</b>
16:00 – 17:00	<b>Session 3: collective organization and interactions between stakeholders, chaired by F. Casabianca (FR)</b> Interactions between breed management and product valorization, ( <i>A. Lauvie, FR</i> ) Problématique de la labellisation du chevreau de l'arganeraie ; des concertations entre les antagonistes et des pistes pour lever les oppositions ( <i>S. Chatibi, MA</i> ) L'IGP Agneau Beni Gui : Etat des lieux et perspectives (ANOC, MA) Interactions entre gestion des races locales et valorisation des produits : un regard extérieur sur les travaux de Domestic à la lumière d'une expérience française autour des races à petits effectifs ( <i>A. Audiot, FR</i> ) Discussion
17:00-18:00	<b>Session 4: Mediterranean platform: consolidating traditional knowledge and innovation</b> <i>Round table discussion</i> <i>Moderator: F. Casabianca (FR)</i>
18:00	Closing remarks

### Wednesday 17.12.14 (field trip)

8:30 – 16:00	<b>Technical Visit:</b> El Brouj, located south of Casablanca -Sheep farm raising SARDI, a local meat breed -Small goat cooperative for transformation of a small quantity of milk to soft cheese.
--------------	--

